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Táplálkozástudományi 
vándorgyűlés 

Brigádvezetők 
megbeszélése 

Csütörtökön Szarvason 
megkezdődött a Magyar 
Táplálkozástudományi Tár-
saság 11. vándorgyűlése. A 
kétnapos tanácskozáson több 
mint kétszáz kutatóorvos, 
közegészségügyi és élelmi-
szer-ipari szakember vesz 
részt. Ez alkalommal nagy-
szabású élelmiszer-bemutató 
is nyílt a városban. Ezen az 
ország mintegy harminc nagy 
élelmiszeripari vállalata és 
szövetkezete vonultatta fel 
azokat a termékeit, amelyek-
kel a táplálkozás egészsége-
sebbé tételéhez akarnak hoz-
zájárulni. 

A tanácskozáson 80 elő-
adás hangzik el. Ezek sorá-
ban három külföldi — olasz 
és NSZK-beli — szakember 
is beszámol a táplálkozástu-
domány hazájában elért 
eredményeiről. Az egyik köz-
ponti téma a helyes gyer-

mekkori táplálkozás, annak 
jelentősége lesz. 

A vándorgyűlés első elő-
adója, Antoni Ferenc akadé-
mikus, egyebek között rámu-
tatott arra, hogy az utóbbi 
évtizedben jelentős fejlődé-
sen ment át a magyar élel-
miszeripar. Öröm látni, mon-
dotta a többi között, mennyi 
egészséges táplálékot kínál 
ma már a vásárlóknak. 
Ugyanakkor látnunk kell a 
luxusfogyasztás és a túltáp-
láltság terjedését, s ezek nö-
vekvő életrövidítő szerepét. 
Hazánkban a táplálkozás-
kultúra terén ma már a fö-
lösleges testsúly csökkentése 
az elsődleges cél. Ez már 
csak azért Is nagy figyelmet 
érdemel, mert egyre több ku-
tatási adat szól amellett, 
hogy a rákos megbetegedé-
seknek is körülbelül az egy-
harmada a táplálkozással 
függ össze. 

Mintegy 100 brigádvezető 
és az érintett vállalatok kép-
viselőinek részvételével csü-
törtökön országos tanácsko-
zást tartottak a ruhaipari 
szocialista brigádvezetők az 
MSZMP VII. kerületi bizott-
ságának székházában. 

Szabó Imre ipari minisz-
terhelyettes bevezető előadá-
sában elmondta, hogy a szo-
cialista brifádok nagy segít-
séget adtak a ruhaipar ter-
veinek teljesítéséhez. Üdvö-
zölte az újabb brigádkezde-
ményezéseket, a párt XIII. 
kongresszusa és felszabadu-
lásunk 40. évfordulója tiszte-
letére tett munkafelajánláso-
kat. Mint mondotta, ezek se-
gítségével pótolhatók a he-
lyenként tapasztalható elma-
radások és értékes erőforrá-

Isokat jelentenek az export 
növeléséhez, a minőség javí-
tásához. a költségek csök-

I kentéséhez. 

Készülődés 
az őszi betakarításra 

Megye/ tanácskozás a tennivalókról 
Tegnap, csütörtökön dél-

után a Csongrád megyei ta-
nács rendezésében a megyei 
szervezési bizottság megtar-
totta tájékoztatóját a kalá-
szosok betakarításáról és az 
őszi feladatok előkészületei-
ről. 

Az összefoglaló jelentésé-
ben Szabó Jánosné, a me-
gyei tanács elnökhelyettese 
részletesen beszámolt a te-
rületünket érintő termelési 
eredményekről. Elmondotta, 
hogy a nehézségek alapvető 
oka az év eleji fagyok, a ta-
vaszi jégverés és a hosszan 
tartó aszály. Ennek ellenére 
a gabona rekordtermést ho-
zott. a hektáronkénti átlag 
meghaladja az öt tonnát. Az 
ez évi 461 ezer tonnás ter-
mésmennyiség rekordnak 
számít, 34 százalékkal halad-
ja meg a tavalyit. A Ga-
bonaforgalmi és Malomipari 
Vállalat jó munkáját dicsé-
ri, hogy a felvásárlás zökke-
nőmentes volt. A szalma be-
takarítás végeztével a tarló-
hántás jelenleg is t a r t A 
másodvetések területe a meg-
szokottnál kisebb. A terme-
lőszövetkezetek elsősorban az 
öntözhető, illetve jobb fek-
vésű területeket részesítik 
előnyben. A nyári burgonya 
termésbősége is hozzájárult, 
hogy tarlóburgonyából ke-
vesebbet vetettek. 

Az öntözés jelentősége 
megnövekedett, a talajok 
év végi 180 milliméteres csa-
padékhiánya további 70 
milliméterrel nőtt. A vízdí-
jak mérséklése, illetve a ked-
vezményes öntözőberende-
zés-vásár eredményt hozott, 
ennek köszönhetően az ön-
tözhető terület 3500 hek-
tárral gyarapodott, és elérte 
a 24 ezer hektárt. A kapa-
citás kihasználtsága magas 
színvonalon, 90 százalékban 
valósult meg. 

Az őszi csúcsszezonban 130 
ezer hektárról kell betakarí-
tani a termést. A 67 ezer 
hektáros vetésterületből az 
aszály yiiatt 4 ezer hektá-
ron lesilózták a gyengén fej-
lett kukoricát, a várható 
termés 320 ezer tonna lesz 
5.2 tonna .hektáronkénti át-
lag melleit. 

A cukorrépa kisebb gyö-
kérsúlyú, de a cukortartal-
ma magasabb. így is 40 ton-
na hektáronkénti átlagra 
számítanak. A napraforgó-
termés jó közepesnek mond-
ható. Hagymából, petrezse-
lyemből értékesítési gondok 
jelentkeznek. A paradicsom, 
a pritaminpaprika. a fehér 
paprika és a fűszerpaprika 
termésmennyisége igen ala-
csony. 

A rendkívüli időjárás mi-
atti érésidő-eltolódás miatt 
nagy a felelőssége a termelő 
gazdaságoknak, mivel a ren-
delkezésükre álló idő lecsök-
kent. Sajnos, a közel 26 ezer 

fős diáksereg foglalkoztatá-
sa átcsúszik a szeszélyesebb 
október hónapra, és ez meg-
látszhat a teljesítményen is. 

Az őszi betakarításhoz 
rendelkezésre áll a szüksé-
ges géppark, az alkatrészek 
zöme. Az. ÁFOR viszont nem 
rendelkezik megfelelő kész-
letekkel gázolajból. A vasút 
szállítási készségén múlik, 
hogy ne legyen fennakadás, 
nem ár t azonban, ha az üze-
mek már most feltöltik 
üzemanyag-tárolóikat 

A beszámoló után a részt 
vevő felvásárló vállalatok 
igazgatói, illetve képviselői 
ismertették sajátos problé-
máika t 

A szervezési bizottság erő-
feszítései a legnagyobb me-
zőgazdasági munkacsúcs mi-
nél zökkenőmentesebb lebo-
nyolításában bizonyára ko-
moly eredményeket hoznak, 
de az elkövetkező hetek ked-
vezőtlen időjárásának ha-
tásai is döntőek lehetnek. 

T. Sz. L 

Közismert, hogy Szegeden 
nehéz téglához jutni. A 
nepperek ki is használták 
(használják?) a helyzetet. 
Éppen ezért csodáTltoztam, 
amikor a kalocsai Tüzép-
telepen értetlenül néztek 
rám. hogy ..tapogatózva" ke-
restem téglát. A válasz: 
bármilyen méretűt, bármi-
lyen mennyiségben azonnal 
kiszolgálnak. 

Ez volna a normális álla-
pot. különösen akkor, ami-
kor az állami lakásépítés 
mértéke csökkent, s növe-
kedett a magánépítkezés. 
Azon kár is berzenkedni, 
hogy Kovács János nem 
házgyári panelekből akar ja 
összeállítani a családi há-
zát, hanem téglákból. A ve-
vő szava parancs — ezt a 
termelőnek tiszteletben kell 
tartani. Persze azt is érde-
mes megnézni, hogy Szege-
den milyen is a termelői 
háttér. A Bajai úti tégla-
gyár nagykapuja mellett, az 
ott gyártott téglákból min-
tákat látni: B—29-es első-, 
másod- és harmadosztályú 
téglák, illetve a legújabb 
termék, az Uniform-tégla, 
ugyancsak osztályozva, s az 
árak alatt a figyelmeztetés, 
hogy 5 százalék törött tég-
la lehetséges. 

Az égetőkemencék mel-
lett találom meg a gyár 
igazgatóját, aki több újdon-
ságról is beszámol. Meg-
nyugvással mondja, hogy 
tavaly még ugyan borotva-
élen táncoltak, hiszen az 
akkori agyagbányájuk leg-
feljebb egyetlen esztendőre 
kecsegtetett elfogadható 
alapanyaggal. Most viszont 
úgy számolgatnak, hogy 20 
—25 évre elegendő lesz a 
tégla nyersanyaga. A gyár-
teleptől másfél kilométerre 
tárták föl bányájukat : 
— Nemcsak múltja, hanem 
jövője is van a szegedi tég-

Szőregi virágosok 
A „végét járja" a szőregi Dorozsma-dűlőben a virágter-
mesztők nagy nyári kampánymunkája, a rózsaszemzés. 
Ginczingcr István parcelláján hatezer tő vadrózsa kap ne-
mes szemet. Akad persze más munka is, mint például 
Rusz Mákszónak, aki a fagyaicserjéket ápolja. S ha a ter-
melőknek elintézni való dolga akad, a Virág. Dísznövény 
Áfész idén elkészült, új székházába, a Szerb utcába mehet 

G y e n e s K á l m á n f e l v é t e l e i 

la gyárnak — mondta az 
igazgató. 

Ez a jövő természetesen 
nem is oly sima, mint aho-
gyan azt gondolnánk. A 
föltárt agyagbányából nem 
tudnak elsőrendű minőségű 
agyagot szállítani. A ta la j 
igencsak homokos és a víz-
tartalma 30—40 százalékos 
Ebből a masszából kellett 
volna jó minőségű téglát 
égetni körülbelül egy óra 
múlva. Ezért is lett a szege-
di B—29-es tégla olyan re-
pedezett. rossz. Külföldi 
szakemberek is jártak a 
szegedi gyárban, s nem 
győztek csodálkozni, hogy 
abból a homokos. vizes 
alapanyagból egyáltalán si-
került téglát égetni. Erre föl 
határoztak úgy. hogv kiala-
kítanak egy pihentető depót 
A kitermelt anyagot körül-
belül hat méter magasan 
raktározni kezdték, egv tö-
megben 30—35 ezer köbmé-
tert pihentettek egy eszten-
dőn át. 

— Az eredmény két mó-
don is jelentkezett — ma-
gyarázta az igazgató. — A 
nedvesség elpárolgott, s a 
pihenés sokat javított az 
agyagmassza minőségén. A 
B—29-es tégla helyett áttér-
hettünk az Uniformra, s el-
ső osztályú minőségben 
gyártjuk. 

Elmondta a téglagyár ve-
zetője, hogy az anyag de-
vózását gozdasági munka-
közösségben végzik a vállal-
kozó dolgozók. A vállalat is 
jól jár, s a vállalkozó szel-
lemű — de többet dolgozó 
— emberek is. Korábban 
évente hatmillióba került a 
depózás most 3 millió is 
elegendó. 

Akkor akár hurrát is ki-
álthatnának — jegyeztem 
meg. Az igazgató viszont 
másképpen látja és tapasz-
talja a dolgot. Az építkezők 
ma még idegenkednek az 
Uniformtól. Hiszen a ház 
terveit korábban elkészítet-
ték. s a B—29-esre számol-
gattak. Most zavarban van-
nak. Pedig semmi gond 

1 nem lehet, sőt jobb minősé-
I get kapnak. Az ú j fa j t a tés-
^ Iáról még elmondták, hogv 
[ amíg a B—29-esbőI csak 24 
1 százalékot minősítettek első 

osztályúnak, addig az Uni-
form tégla 75 százaléka ki-
fogástalan. Följegyeztem az 
árakat is: a B—29-es téglá-
ból ezer darab 9010 forint-
ba került, az Uniform tégla 
ezre 8458 forint. Persze az 
is igaz, hogv ezer darab 
B—29-es tégla térfogatának 
1320 darab Uniform felel 
meg. 

A téglagyárakban még 
m,s is kisméretűben számol-
ják a produktumot. A sze-
gődi gyárban ezek alapián 
évente 20 millió darabot 
készítenek (tehát körülbelül 
5 millió nagyméretűt). .4 
nyarak rezsijét nagyban be-
folyásolja a belső szállítás 
költsége. A szegedi gvár 
égetőkemencéjétől másfél-

Fejlesztések és tranzakciók 
két kilométerre van az 
aeyagbánya. Tetemes a ki-
adásuk. Változtatni szeret-
nének ezen is. Új depót 
alakítanának ki a gépsorok-
tól száz méterre. De ehhez 
föl kellene tölteniük egy ré-
gen elhagyott bányagödröt. 
A téglagyár mindenhova 
kopogtat, ott a hely, hord-
ják oda a fölösleges törme-
léket. Legalább 400 ezer 
köbméternek jut ott hely. Jól 
járna az a cég is. amely ma 
messzire kocsikázik fölös-
leges hulladékaival. Ha lét-
rejönne a közeli depó. újabb 
fejlesztésre is gondolhatná-
nak a téglagyáriak Ügv 
tervezik, hogy körülbelül 25 
százalékkal emelhetnének a 
mennyiségen. 

Szóba került még az ér-
tékesítés mai szövevénye, a 
korszerű csomagolás és szál-
lítás kérdése. A szegedi 
gyárban úgynevezett egy-
ségrakatokat készítenek. 
Műanyag szalaggal kötik 
össze a téglákat, de azokat 
a rakatokat csak emelővil-
lás targonca teheti föl a 
járművek platójára. A gyár-
ban nincs is semmi gond. 
Azonban a vásárló a saját 
építkezésének színhelyén 
már elvágja a műanyag sza-
lagot. és darabonként ra-
kosgatja le a téglákat. Pe-
dig egyszerűbb volna, ha a 
szállító cégek speciális ko-
csikkal vállalnák a fuvart, 
s „egy darabban" földre 
tennék a rakatokat. A vevő 
ma még joggal azt érzi, 
hogy ráfizetett a korszerű-
sítésre. 

Kiderült ugyanis, hogv 
egy-egy rakatnál, illetve 
ezer darab téglánál ez a 
csomagolási mód 920 forint-
ba. míg a gépi fölrakodás 
340 forintba kerül. Ezer da-
rabonként tehát a plusz 
költség 1260 forint. A kor-
szerűbb, egyszerűbb és 
gyorsabb megoldásnak nem-
csekély az ára. 

S végezetül egy régi ano-
mália. amit az egyszerű em-
ber nehezen ért meg: az 
értékesítés útja és annak 
ára. A Tüzép ugyanis el 
sem szállítja telepére a tég-
lát, hanem kiállít egy nyug-
tát a vásárlónak, aki a tég-
lagyárban jelentkezik az 
áruért A kereskedelmi szer-
vezet a néhány soros irás 
elkészítéséért pontosan 13 
százalékkal emeli az á r a t 
Elképzelhető, hogy ez a 
tranzakció úgymond benne 
van az államkassza bevéte-
leiben de erre föl azt is 
megjegyezhetnénk, hogy mi-
ért nem állíthatnák ki azt 
a parányi nyugtát a tégla-
gyárban, s az a 13 százalék 
haszon maradhatna a ter-
melőnél. elősegítve feileszté-
si. beruházási lehetőségeit, 
annak bővítését. Arról már 
nem is beszélve, hogy a ve-
vőnek nem kellene két hely-
re. két céghez utazgatni, két 
helyen sorbaállnia, ideiét 
vesztegetve. 

Gazdagh István 

Új iparcikkek bemutatója 
Az őszi BNV-n résztvevő 

több mint 260 iparvállalat és 
szövetkezet korszerű termé-
kei igazolják, hogy iparunk 
képes eleget tenni a piac 
igényeinek, ami egyben azt 
a kötelezettséget is jelenti 
számukra, hogy tovább gyor-
sítsák a termékszerkezet át-
alakítását, lendületesebben 
fokozzák árucikkeik ver-
senyképességét — mondotta 
csütörtöki sajtótájékoztató-
ián Juhász Ádám ipari mi-
nisztériumi államtitkár. Az 
idei BNV-n is jó néhány pél-
da szemlélteti, hogy több 
vállalat megújí t ja , a piac 
igényeinek megfelelően kor-
szerűsíti termékeit. Különö-
sen érvényes ez a textilruhá-
zati iparra, s a háztartás 
vegyiparra. 

A BNV-n rövidesen látha-
tó termékek azt tükrözik — 
mutatott rá az államtitkár 
—. hogy iparvállalataink ké-
pesek áthidalni a gazdasági 
nehézségeket, emelni termé-
keik műszaki, esztétikai szín-

vonalát. Az exporttörekvé-
sek révén elért eredmények 
nem utolsósorban a hazai el-
látást is javíthatják, hiszen 
a belső piacra is korszerűbb, 
jobb színvonalú termékek 
juthatnak. E területen azon-
ban még sok a tennivaló, bar 
az ipar és a kereskedelem a 
korábiaknál ma már jobb 
partnerei egymásnak. Kül-
földi piac ismeretében kor-
szerűsítsék termékeiket. 

Az iparvállalatok csaknem 
ötezer terméket állítanak ki, 
s ennek körülbelül negyed 
része számít teljesen újnak, 
illetve korszerűsítettnek. A 
BNV díjaira 244 termőkkel 
pályáztak. A zsűrizés még 
folyik. 

Ugyancsak a vásáron ad-
ják át az Ipari Minisztérium 
gyártásfejlesztési pályázat-
nak díjait is. Ezt az elisme-
rést főként azok a termékek 
kapják, amelyek több válla-
lat fejlesztési együttműködé-
sének e r edménykén t láttak 
napvilágot 


